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Uddannelses- og Forskningsudvalget 

Folketinget 

Christiansborg 

1240 København K 

I brev af 11. oktober 2024 har udvalget efter ønske fra Katrine Robsøe (RV) stillet 

mig følgende spørgsmål: 

Alm. del spørgsmål 15 

 

Vil ministeren oplyse, hvilke begrænsninger regeringen foreslår, at der skal være 

på antallet af nye uddannelser, dimensionering af pladser, indhold i og tilrettelæg-

gelse af de nye uddannelser i regeringsudspillet "Forberedt på fremtiden VI" 

(2024), herunder bl.a. antallet af professionsmasteruddannelser, praksisrettede 

efteruddannelsestilbud, deltidsudbud af eksisterende uddannelser, treårige er-

hvervsrettede professionsbacheloruddannelser samt etårige videreuddannelser for 

EA-dimittender? 

Svar  

 

Regeringen lægger op til, at der i første omgang etableres fire til seks uddannelser 

på professionsmasterniveau, og at den kommende psykologfaglige overbygnings-

uddannelse for lærere og pædagoger etableres som en professionsmasteruddan-

nelse. Ved fuld indfasning i 2028 oprettes der 800 pladser årligt på de nye profes-

sionsmasteruddannelser.  

 

Regeringen forventer, at de nye muligheder for en mere praksisrettet overbyg-

ningsuddannelse vil betyde, at en del af professionsbachelorerne vil vælge disse 

videreuddannelsesmuligheder frem for en række eksisterende kandidatuddannel-

ser målrettet professionsbachelorer. På den baggrund er der med regeringens 

udspil lagt til grund, at der gennemføres en dimensionering i størrelsesordenen 

250 pladser på nogle af de nuværende kandidatuddannelser, der særligt er mål-

rettet personer med en professionsbacheloruddannelse. Professionsmasterud-

dannelserne skal udvikles i samarbejde med uddannelsesinstitutioner og aftagere 

med henblik på, at indholdet afspejler arbejdsmarkedets behov. 

 

For så vidt angår de nye muligheder for fri, praksisrettet efteruddannelse for per-

soner med en professionsbachelor- eller erhvervsakademiuddannelse lægger 

regeringen ligeledes op til, at der igangsættes et udviklingsarbejde med input fra 

relevante aktører med henblik på at afklare hvilke efteruddannelsesforløb, der skal 

udvikles og omfattes af de nye muligheder for at tage efteruddannelse uden delta-

gerbetaling. De nye efteruddannelsestilbud vil kunne tages både på fuld tid med 

SU og som deltidsuddannelse med sideløbende beskæftigelse. Fri efteruddannel-
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se vil kunne påbegyndes to år efter afsluttet uddannelse og kan tages igennem 

hele arbejdslivet. Der er ikke loft over, hvor mange ECTS den enkelte dimittend 

kan tage. De nye muligheder kan både bestå af enkelte fag og moduler og mere 

sammenhængende forløb og vil være uden deltagerbetaling.  

 

I forhold til uddannelser på deltid lægger regeringen op til, at der bliver tale om at 

etablere nye muligheder for udbud af uddannelser på deltid rettet mod personer 

med sideløbende beskæftigelse. Rammerne for de nye deltidsuddannelser skal 

fastlægges i et udviklingsarbejde.  

 

På erhvervsakademiuddannelserne foreslår regeringen, at ca. 15-20 pct. af det 

samlede, nuværende antal uddannelsespladser omlægges til treårige professi-

onsbacheloruddannelser. Hertil skal lægges de uddannelsespladser på erhvervs-

akademierne, som allerede i dag er professionsbacheloruddannelser. Da der fort-

sat skal være et stærkt udbud af korte, videregående uddannelser, lægger rege-

ringen op til, at den samlede andel af professionsbacheloruddannelsespladser på 

erhvervsakademierne ikke må overstige 50 pct. 

 

Regeringen foreslår derudover at etablere nye étårige overbygningsuddannelser, 

hvorigennem dimittender fra erhvervsakademierne kan opnå professionsbachelor-

niveau. De nye overbygningsuddannelser skal kunne påbegyndes minimum to år 

efter afsluttet erhvervsakademiuddannelse og skal bygge oven på grunduddan-

nelserne. Regeringen lægger op til, at de nye muligheder gælder for alle dimitten-

der fra erhvervsakademierne og erstatter de nuværende top-up-uddannelser. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

Christina Egelund 
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